
СТЕНОГРАМА 

засідання Комітету з питань молоді і спорту 

08 лютого 2024 року 

Веде засідання голова Комітету КОЖЕМ'ЯКІН А.А. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Доброго дня, колеги. Слава Україні!  

 

_______________. Доброго дня. Героям слава!  

 

СУРКІС Г.М. Доброго дня.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, доброго дня, Григорій Михайлович.  

Колеги, сьогодні виникла потреба у зв'язку із дорученням Голови 

Верховної Ради і ще одним питанням робочим провести таке оперативне 

коротке засідання. Дякую, що підключились. І ми уже більш детальніший 

комітет проведемо трошки пізніше, в 20-х числах, якраз перед наступними 

днями сесійними.  

Тому є пропозиція розпочати роботу нашого... Давайте спочатку 

зареєструємося. Так, я є. Григорія Михайловича бачу. Хто ще у нас на 

зв'язку?  

 

САЛАДУХА О.В. Саладуха є. Доброго дня. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Олечка, доброго дня. Вітаю. Три.  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Мазурашу. Я звик, що ви всіх бачите.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Чотири.  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк надійшов. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, вітаю, Жан.  

Георгій Георгійович, вітаю вас після вчорашніх, як кажуть, голосувань 

і позицій. Так що тримайтесь.  

Значить, колеги, хто за те, щоб розпочати роботу комітету, прошу 

голосувати.  

Кожем'якін – за.  

 

СУРКІС Г.М. Суркіс – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Два. 

  

САЛАДУХА О.В. За – Саладуха.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Три. Так, хто ще?  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за.  

 

 МАЗУРАШУ Г.Г. Мазурашу – за.  Ви нас не бачите, да? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Жан, дякую, що теж... Все, рішення прийнято.  

Жан Венсанович, дякую тобі, що підключився, тому що тут питання 

друге, таке воно, нам треба порадитись із спортивними фахівцями, ті, які в 

спорті. 

 

СУРКІС Г.М. Я щось нікого не бачу на екрані, Андрій Анатолійович.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Це не до мене. Я ж не технічний директор, я 

політичний директор.  

 



3 

 

_______________. А ми вас бачимо, Григорій Михайлович.  

 

СУРКІС Г.М.  Може, так повинно бути, я ж не... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ні-ні, я зараз... Віра Андріївна, зорієнтуйтесь, щоб 

Григорій Михайлович всіх бачив на екрані. Володя Товстенко повинен 

скомунікувати.  

Колеги, у нас два питання. Перше – про надання кандидатур 

представників Комітету до складу комісій Конгресу місцевих та регіональних 

влад  при Президентові України та пропозицій… Мікрофон виключіть, Віра 

Андріївна. До переліку питань, які доцільно  включити до розгляду на 

засіданнях комісій (доручення Голови Верховної Ради).  

І друге питання. Це пропозиції об'єднання професіональних 

футбольних клубів Прем'єр-ліга та Професіональної футбольної ліги України 

до проекту Закону України про внесення змін до деяких законодавчих актів 

України щодо окремих питань проходження військової служби, мобілізації та 

військового обліку.  

І "Різне". Ну, "Різне" там подивимось, що там у нас є.  

Прошу голосувати. Хто за те, щоб порядок денний затвердити. Хто – 

за?  

Кожем'якін – за.  

 

СУРКІС Г.М. Суркіс – за.  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за.  

 

САЛАДУХА О.В. За – Саладуха.  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Мазурашу – за.  

Таке уточнення. Ви не бачите нас на екрані, да?  
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Ні, я вас бачу, Георгій Георгійович.  Я вас бачу. Но 

мені достатньо вас чути, тому що я крім слуху, я ще запахом вас чую. Тільки 

що не ощущає рука моя, а так нормально.  

І так, порядок денний. Перше питання у нас наступне. Про подання 

кандидатур представників комітету до складу комісій Конгресу місцевих та 

регіональних влад при Президентові України та пропозицій до переліку 

питань, які доцільно включити до розгляду на засіданнях комісій (доручення 

Голови Верховної Ради).  

Колеги, я доповім коротко і по суті. До нас надійшла, вірніше, з Офісу 

Президента від, такий є там заступник пан Кулеба, він відповідає за… 

виконавчий секретар президії конгресу, на Стефанчука. Стефанчук, щоб він 

надав пропозиції до складу комісій конгресу представників комітетів 

Верховної Ради, а також перелік проблемних питань, які доцільно включити 

до розгляду на засіданні відповідних комісій. Термін – до 10 лютого. Тому 

ми сьогодні з вами і зібрались.  

І так, згідно з дорученням все, що я вам сказав. Тому ми маємо сьогодні 

затвердити відповідні кандидатури до складу комісій та подати пропозиції до 

переліку проблемних питань.  

Що у нас, які там є комісії? Зараз я вам скажу. У нас є комісій шість.  

Перше – добре врядування. Друге – політика безпеки. Третє – політика 

героїв та підтримка ЗСУ. Четверте – гуманітарна політика. П'яте – 

інфраструктурна політика і політика трансформації в майбутньому. 

Для того, щоб вам спростити процес обговорення, я просто хочу 

запитати у присутніх колег членів комітету, хто в яку комісію бажає, щоб ми 

відрядили? Будь ласка, давайте почнемо по порядку, як кажуть, по ієрархії.  

Жан Венсанович, вам слово, ви як перший заступник.  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Так, Андрій Анатолійович.  
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ГОЛОВУЮЧИЙ.  Є бажання в  якусь із цих комісій потрапити? 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Ні, ні, зважаючи на завантажений графік і...  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Молодець, треба готуватись, головне завдання –  це 

виграти Олімпіаду. А все інше – це таке діл.  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Дякую за розуміння. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Далі, Григорій Михайлович.  

 

СУРКІС Г.М. Скажу відверто, я не готовий сьогодні сказати. Я, як 

робоча лошадка, якщо мені скажуть, що я повинен робити, я буду робити. 

Але якщо скажете, що можна ухилитися, я готовий ухилитися. Як скажете.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Ні, ні, зараз ухилитися... 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. У нас ухилянтів немає. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ухилитись – це не модне слово зараз, правильно, 

Жан.  Я думаю, що скромно, як кажуть, відмовитись, так, знаєте... 

 

СУРКІС Г.М. Андрій Анатолійович, як скажете, я ще раз кажу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дивіться, там, де у нас четвертий пункт, четверта 

група, це там питання, які будуть розглядатись на цій комісії. Соціальний 

захист населення, стратегія розвитку культури в умовах воєнного стану, 

патріотичне виховання молоді і протидія дезінформації та комунікація 

населення, тобто там якраз питання,  пов'язані з… там, де гуманітарна 

політика, там питання, пов'язані і з спортом, і з військово-патріотичним 
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вихованням і вихованням молоді. Тому позиція ваша зрозуміла, Григорій 

Михайлович. 

Будь ласка, Ольга Валеріївна.  

 

САЛАДУХА О.В. Доброго дня всім! Я такої ж думки. Якщо потрібно, 

будемо…       

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Одну хвилинку, я хочу сказати, що в нас доєдналася 

Ірина Наумівна. Вітаю. 

 

БОРЗОВА І.Н. Доброго дня. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Доброго дня. 

Олю, будь ласка. 

 

САЛАДУХА О.В. Я такої ж думки, як і Григорій Михайлович, і як 

Жан. Якщо потрібно, будемо працювати, якщо нас там не чекають. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ні, справа в тому, Олю, що думка, пропозиція Жана і 

Григорія Михайловича вони відрізняються. Жан сказав, що він завантажений 

і дякую вам за пропозицію. А Григорій Михайлович каже: куди пошлють. 

Мається на увазі, якщо є бажання... 

 

САЛАДУХА О.В. Ми всі завантажені, але тут окремого такого прямо 

напрямку я не бачу, щоб прямо спорту вищих досягнень, тому можемо 

розділити ці напрямки серед членів комітету. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Хорошо, позиція зрозуміла. 

Пані Ірино. 
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БОРЗОВА І. Н. Гуманітарний напрямок. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Все, ми записуємо. Єсть. 

Георгій Георгійович. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Підбираю слова.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Давайте підберіть. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г.  В принципі, я десь стикався... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. А можна в третю. А я бачу вас у третій групі. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Дивіться, я цікавився трішки роботою цього органу. 

Скажімо так, я не сильно його там бачу в плані ефективності, більше там 

якоїсь показухи і так дальше. Тому, в принципі, якщо голова комітету не 

увійде сам у всі ці комісії, то я в якусь там можу, наприклад, там, де боротьба 

з дезінформацією чи щось таке, плюс-мінус, якщо за потреби. Але якщо 

голова комітету сам мужньо увійде у всі комісії, то я буду теж за це 

голосувати. Так я …(Не чути) 

  

ГОЛОВУЮЧИЙ. Справа в тому... Я поясню свою позицію. Я можу 

мужньо увійти в будь-яку комісію, в будь-які двері, але у зв'язку з тим, що у 

мене цих дверей сьогодні вистачає, знаєте, є чим займатися, тому я вважаю 

так, що... І тим більше, знаючи роботу, знаючи системну роботу оцього, як 

він називається, Офісу Президента, і їх відношення до представників 

опозиції, чесно кажучи, у мене немає бажання там працювати.  

Тому, будь ласка, я запитую, от якраз пані Ірина – плюс. Так що, 

Георгій Георійович, в яку комісію?  
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МАЗУРАШУ Г.Г.  Андрій Анатолійович, я ж сказав,  що я ж підібрав 

слова: за потреби, ну, можна там … 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  А, за потреби. Ну, дивіться, Георгій Георгійович,   я 

думаю, що… Дивіться, от у нас є транскордонне співробітництво... 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Теж можна.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Тобто деокупація громад і територій, післявоєнні 

місцеві вибори, повоєнні. От є тут шостий пункт... 

 

МАЗУРАШУ Г.Г.  Транскордонне або там боротьба з дезінформацією. 

Або і туди, і туди можна. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Тоді чудово. Тоді шоста комісія. Шоста – Мазурашу. 

Є. 

 Значить, тепер у нас іще, хто залишився? Василь Васильович. Ну, я 

думаю,  що у зв'язку з тим, що у нас Василь Васильович заступник… Василь 

Іванович. Василь Іванович – заступник з питань, пов'язаних з вихованням 

патріотичним молоді, то я все ж таки разом з Іриною Наумівною відправив 

би… запропонував би їм в гуманітарну політику в комісію. Немає 

заперечень?  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. А можна в декілька? Ну, взагалі чи можна в 

декілька?  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Можна в декілька.  

 

МАЗУРАШУ Г.Г.  Тому що це класна ідея, щоб посилити, щоб вони 

удвох були…  
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ГОЛОВУЮЧИЙ. От дивіться, отут є підготовка і забезпечення 

цивільного захисту населення, дальше, безпечна громада, другий, так. І є 

добре врядування. Тобто стратегія децентралізації, співробітництво 

територіальних громад, прозорість і підзвітність. Може, туди ми можемо 

зараз запропонувати. Василь Іванович, як ви бажаєте?  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Можна його і туди, і туди на підсилення з Іриною 

Наумівною і, наприклад, тут, де ви кажете. І мене можна … 

  

ГОЛОВУЮЧИЙ. Давайте не будемо нікого їм підсилювати, а просто 

відправимо в різні комітети, і це буде правильно. Цивільного захисту та 

безпечна громада, правопорядок, пожежна, понятно… реабілітація та 

соціальні організації (Не чути)… підтримки, мобілізаційні заходи, 

вшанування полеглих героїв, це теж серйозне. Розвиток транспортної 

екології, впровадження відновлення, енергоавтономність, стійкість, тарифна 

політика у нас є. І у нас є ще підготовка та забезпечення цивільного захисту 

населення, мереж укриттів, системи оповіщення, безпечна громада про 

порядок пожежної безпеки. Так, реалізація мобілізаційних заходів, 

організація…  

Григорій Михайлович!  

 

СУРКІС Г.М. Да.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. А от в нас тут є комісія – політика героїв та 

підтримка ЗСУ, там, де і реабілітація, …(Не чути) ветеранів війни і членів їх 

родин, вшанування полеглих і таке інше. Може… 

 

СУРКІС Г.М. Андрій Анатолійович, я скажу вам відверто, ми з вами 

один раз вже ходили в олімпійську родину. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Ходили.  

 

СУРКІС Г.М. Ви знаєте, що з цим трапилось, хоча просили стати 

членом олімпійської родини, і, в принципі, ми зробили з вами певний крок 

для того, щоб, власне кажучи, не потрапити туди, а допомагати молоді 

вдосконалювати в своїй професійній діяльності, роблячи перші кроки на 

певних посадах. Що з цього вийшло, ви самі знаєте.  

Я ж тому і кажу, що я нормальна людина, якщо сприймається на 

сьогоднішній день, що ми можемо підсилити якусь комісію і ви будете як 

головуючий, вважаєте, керівник комітету, що я перш за все достойна 

кандидатура до тієї чи іншої комісії, але потім не скажуть, що Суркіс зайшов 

туди, куди він не повинен був заходити, я вважаю…  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Григорій Михайлович, давайте так, ми ж виконуємо 

доручення, а у нас в комітеті є …(Не чути)  

 

СУРКІС Г.М. Ви мене почули?  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так.  

 

СУРКІС Г.М. Ви мудра, досвідчена людина, я ще раз кажу, я, в 

принципі, не ухилянт, як про мене зараз було сказано, я просто людина, яка, 

сказав, що партія сказала –  буду робити.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. А хто сказав, що ви ухилянт? 

 

СУРКІС Г.М. Прозвучало, що зараз не модно бути ухилянтом. Я не 

ухиляюсь.   
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_______________.  Так Григорій Михайлович сам пожартував.         

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Не ухилянтом, зараз не модно такі речі казати, 

використовувати це слово.  

 

СУРКІС Г.М. Так я ж не сказав, що я ухиляюсь, я ж сказав, що я 

утримуюсь…  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре, добре.    

 

СУРКІС Г.М. Немає значення. Оговорка по Фрейду, окей.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Согласен.    

Колеги, якщо немає заперечень, я хотів би таку пропозицію зробити. 

Третя комісія – політика героїв, підтримка ЗСУ. Якщо ми запропонуємо... Це 

від комітету, це наша позиція, вони самі потім хочуть – приймають, не 

хочуть – не приймають, запропонувати кандидатуру Григорія Михайловича 

Суркіса, секретаря комітету. Немає заперечень?  

 

_______________. Немає.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Немає. Тобто немає заперечень і з цим 

погоджуються, правильно?   

 

БОРЗОВА І.Н. Так. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Колеги, таким чином... Чудово, дякую, пані Ірина.  

 

СКАЛОЗУБ В.А. Можна я скажу? 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, будь ласка.  

 

СКАЛОЗУБ В.А. По-перше, Кулеба надіслав це як приклади, ці 

питання,  вони ж будуть розширюватись і дописуватись. І ми там 

пропонуємо, в своїх пропозиціях, щоб... там інфраструктура політика, там 

відновлення спортивної і молодіжної інфраструктури. І тому я пропоную, 

якщо можна, туди наших депутатів, які опікуються спортом, дописати. А вас 

ми би хотіли...  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Давайте так, Віра Андріївна. Віра Андріївна,  ви по 

суті, ви ж голова секретаріату. Ви голова секретаріату! Ви мене чуєте чи ні, 

Віра Андріївна? Не треба мені, я по суті. Ви повинні сказати, Андрій 

Анатолійович, ви помиляєтесь, так не можна робити або оце можна, а 

пропозиції свої ви оставте при собі, ми зорієнтуємося з ними.   

Колеги, є питання наступні? Значить, там будуть від нас, від комітету 

ще пропозиції письмові, а кандидатури ми вже обговорили. Значить, 

спортсменів будете самі вербувати туди, в комісії. Ви що, не чули, що Жан 

Венсанович не хоче. Хто ще у нас спортсмен? Ольга Валеріївна не хоче. 

Хорошо. 

Далі, колеги, якщо немає питань, значить, тоді я підводжу риску. 

Перелік основних комісій, робочих груп, значить, Конгресу цього. Значить, 

Ольга Валеріївна, у вас є пропозиція все ж таки увійти в состав комісії?  

 

САЛАДУХА О.В. Якщо буде за напрямком спортивним, я увійду, а так 

як бути для... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так немає, все, немає питань, у нас напрямок 

спортивний, це гуманітарна політика. Тому, колеги, вношу пропозицію, 

значить, внести пані Олю в  четверту комісію разом з пані Іриною. У нас 

необмежена кількість, ми можемо всі увійти туди в четверту комісію. Все, я 



13 

 

записав. Четверта комісія гуманітарна – це там Ольга Валеріївна. Все. 

Чудово. 

І так перелік основних робочих груп і комісій. Ще раз: добре 

врядування; політика безпеки, політика героїв і підтримка ЗСУ; гуманітарна 

політика, куди входить і спорт, і виховання військово-патріотичне; і політика 

інфраструктурна; і політика трансформації у майбутнє, куди ми теж даємо 

кандидата.  

І так в перше добре врядування ми відправляємо, рекомендуємо 

Мокана Василя Івановича. В третю комісію політика героїв – Григорія 

Михайловича Суркіса, четверта комісія гуманітарна політика – Ірина 

Наумівна і Ольга Валеріївна. І шоста комісія політика трансформацій у 

майбутнє, там, де якраз ті речі, про які говорив Георгій Георгійович, ми 

відправляємо Мазурашу. 

Хто за ці пропозиції, прошу голосувати. Хто – за?  

Кожем'якін – за. 

  

СУРКІС Г.М. Суркіс – за. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Мазурашу – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую вам, колеги. Рішення прийнято.  

І будь ласка, доручення секретаріату підготувати наші пропозиції і 

відправити на Голову Верховної Ради,  з подальшими ще доповненнями, щоб 

наші пропозиції …(Не чути) Але спочатку мені показати, щоб я подивився. 

Значить, далі порядок денний. Друге питання. Про пропозиції 

Об'єднання професіональних футбольних клубів "Прем'єр – Ліга" щодо 

окремих питань, погодження військової служби, мобілізації та військового 

обліку. 

Колеги, надійшов лист, ви бачили. Значить, щодо цього листа, він тут 

такий великий, тут на три сторінки. У кінці є цього листа є такий абзац: у 
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зв'язку з виконаним об'єднанням професіональних клубів України "Прем'єр – 

Ліга" та Професійної футбольної ліги України звертаюся до вас з проханням 

про сприяння у вирішенні питання щодо внесення змін.  

Що мається на увазі? Мається на увазі, що "Прем'єр – Ліга" та 

Професійна футбольна ліга звертаються до нас з метою того, що ми як члени 

комітету спортивного внесемо від себе правку в законопроект 10349… 10449, 

вибачте. Це про закон, який вчора проголосували в першому читанні, проект 

закону про мобілізацію, доповнення до Закону про мобілізацію.  

Значить, таку правку... або хтось з народних депутатів це зробить 

окремо. Значить, тобто під час мобілізації визнати такими, що не підлягають 

мобілізації: членів збірних команд України з олімпійських видів спорту. 

Аргументація така, що це олімпійський рік і скоро Олімпіада, і ми, до речі, і 

футбольна команда, і всі інші грають на Олімпіаді. Спортсменів 

професіоналів і тренерів з командних ігрових видів спорту, які мають діючий 

контракт зі спортивним клубом-учасником чемпіонатів або інших 

всеукраїнських спортивних змагань. І в дужках (якщо рішення про 

проведення деяких змагань в умовах воєнного стану прийнято органом 

державної влади).  Крапка, і на цьому поставити крапку. Тому що далі вони 

пишуть: а також осіб, які безпосередньо задіяні в організації та проведенні 

цих змагань, у тому числі працівників спортивних асоціацій і федерацій, ліг 

та клубів і таке інше. Будь ласка, давайте обговоримо і швиденько  приймемо 

рішення.  

Григорій Михайлович. 

 

СУРКІС Г.М. Шановні колеги, впевнений, що ви всі знаєте про мою 

велику любов до спорту та про те, як я опікуюся питанням, пов'язаним з його 

функціонуванням та розвитком. Проте на сьогодні нас закликають внести 

зміни в законопроект, який в такому вигляді багато експертів назвуть 

антиконституційним, які  дозволять цілій окремій галузі жити своїм, власне 
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кажучи, окремим життям від країни, що суперечить принципам рівності та 

справедливості.  

У той же час я глибоко переконаний, що спорт – це сфера, яка має 

існувати та продовжувати свою діяльність навіть в умовах війни. Зупинка 

спортивних процесів може мати довгострокові негативні наслідки, після яких 

відновлюватиметься десятиліттями. Тим не менш, зміни до законопроекту, 

які запропонували Прем'єр-ліга та Професіональна футбольна ліга, у мене   

викликають певні сумніви щодо їх доцільності. Ці сумніви в першу чергу 

пов'язані з тим, що на даний момент існує діючий механізм бронювання 

військовозобов'язаних, який хоч і не ідеальний, проте надає можливість 

отримати спортивному клубу відстрочку для своїх працівників. 

У дійсності, я переконаний, що більшість дійсно активних спортивних 

клубів без проблем можуть отримати такий статус, незалежно від виду 

спорту. Цей процес відбувається згідно з Постановою Кабінету Міністрів 

України №76 та статтею 25 Закону України "Про мобілізаційну підготовку та 

мобілізацію". 

Процедура бронювання, ви всі знаєте, наступна. Клуб отримує статус 

критично важливого для національної економіки підприємства. Після цього, 

друге – клуб подає відповідні списки на бронювання. Наскільки мені відомо, 

на даний момент 3 клуби УПЛ вже отримали статус критично важливого 

підприємства: це "Динамо", "Шахтар" і "Оболонь", ще мінімум 4 займаються 

його отриманням. Зокрема для отримання такого статусу спортивний клуб 

повинен відповідати мінімум трьом із семи критеріїв, визначених 

Постановою №76. Два з них, два з необхідних трьох критеріїв отримати для 

будь-якого діючого спортивного клубу не має складати жодних проблем. Це 

відсутність заборгованості за сплату ЄСВ та важливість для галузі спорту. 

Останній критерій визначається у Мінмолодьспорту, він включає, 

зокрема, забезпечення розвитку фізичної культури і спорту в Україні; 

забезпечення проведення спортивних заходів та змагань, або ж забезпечення 
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підготовки спортсменів національних збірних команд із видів спорту, 

визнаних в Україні. 

Найбільші складнощі виникають з третім необхідним критерієм. У 

вітчизняному спорті це фактично зводиться до 2-х. Перше – мінімум півтора 

мільйона євро сплачених податків протягом року, або друге – середня 

заробітна плата в спортивному клубі не менше середньої зарплати в регіоні 

станом на IV квартал 21-го року. Щодо суми сплачених податків, дійсно, 

мало які вітчизняні спортивні клуби у своїй діяльності сплачують таку 

значну суму. Показник середньої заробітної плати не є недосяжним для 

приватних спортивних клубів, це не промислові, енергетичні чи видобувні 

підприємства, де в більшості випадків спостерігаються вкрай низькі 

зарплати. Середня зарплата, наприклад, в Києві станом на IV квартал 21-го 

року становила трохи менше 23 тисяч гривень. Цей показник цілком 

досяжний для багатьох спортивних клубів, невже це така сума, яку не можуть 

платити в приватних спортивних клубах? При цьому ж мова йде про 

заробітну плату до оподаткування, що відповідає сумі на руки 18,5 тисячі 

гривень. А якщо ми говоримо про регіони, то там ця сума ще менша. У 

більшості регіонів України середня заробітна плата на кінець 21-го року 

становила тільки 12-13 тисяч гривень – це менше 10 тисяч гривень на руки. 

Переконаний, якщо в них зарплати нижчі, то їх підвищення – це був би 

вірний шлях до отримання статусу критичного підприємства.  

Важливо підкреслити, що третій критерій стосується виключно 

недержавних спортивних клубів. Постанова Кабінету Міністрів чітко 

визначає, що для державних або комунальних підприємств у сфері фізичної 

культури і спорту, які утримуються за рахунок бюджетних коштів, достатньо 

виконання лише двох критеріїв. Прикладом успішного втілення цього шляху 

є державне підприємство "Спортивний комплекс "Атлет". Майже рік тому 

воно отримало статус критичного підприємства, маючи лише два критерії – 

відсутність заборгованості зі сплати ЄСВ. (Не чути) …можливість для 

спорту та чітко визначені критерії надано Мінмолодьспорту.  
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В той же час у своєму зверненні УПЛ та ПФЛ пропонують на 

законодавчому рівні встановити, що мобілізації не підлягають як члени 

національних збірних команд, так і будь-які інші спортсмени-професіонали, 

які мають контракт зі спортивним клубом, учасники всеукраїнських змагань і 

навіть всі працівники спортивних федерацій, ліг та клубів.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. (Не чути)  

 

СУРКІС Г.М. Я закінчую, дайте мені хвилинку. Я вважаю, що це дуже 

важливо, щоб всі послухали. Тому що я провів, на мій погляд, аналіз взагалі 

можливості приймати нам участь в поправці, яка несе ще й корупційні 

ризики. Важко уявити собі, про яку кількість осіб йде мова, це ж від 

менеджерів до господарчого персоналу всіх спортивних клубів України. Це 

ймовірно призведе до несправедливості та нерівності у ставленні до різних 

категорій громадян, що може знову сколихнути суспільство. При цьому не 

можна оминути і можливу корупційну складову, оскільки встановлення на 

законодавчому рівні заборони на мобілізацію всіх працівників спортивних 

клубів може сприяти ухиленню від мобілізації для необмеженого кола осіб.  

Тому, за моїм переконанням, в дійсності кожен спортивний клуб на 

ліга повинні проходити передбачені законодавством процедури отримання 

статусу критичного підприємства та бронювати своїх спортсменів, тренерів 

та інших ключових працівників. Це більш дієвий спосіб зберегти кадровий 

потенціал спортивної сфери ніж вимога встановити  на законодавчому рівні 

заборону на мобілізацію всіх працівників всіх спортивних клубів.  

У той же час проблема виникає з кількістю заброньованих працівників. 

За згаданою Постановою Кабінету Міністрів №76 бронювання допускається 

в обсягах до 50 відсотків військовозобов'язаних працівників, що, враховуючи 

специфіку спорту, часто буває недостатньо для забезпечення функціонування 

спортивного клубу. Проте повноваження по зміні цього порядку має тільки 
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Кабінет Міністрів України, а тому саме до них необхідно звертатися для 

уточнення цих питань.  

Скажу вам відверто, якщо б навіть ми сьогодні ініціювали би і внесли 

таку поправку, то жодної перспективи отримати 226 голосів в залі було б 

неможливо. Дякую колегам за увагу і слушно було почути позицію інших.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Григорій Михайлович.  

Будь ласка… Зараз перед тим, як висловляться, я хотів би дати слово 

Юрію Анатолійовичу Молоканову, він мені тут прислав есемес. Будь ласка, 

яка у вас інформація є щодо ситуації по цьому проекту? 

 

МОЛОКАНОВ Ю.А. …(Не чути) він все вже сказав. Тобто дійсно 43 

структури отримали цей статус, включаючи там… і три футбольних клуби, 

декілька підрозділів ФСТ "Динамо" і так далі. Тобто механізм є. І теж я 

згоден, що в нас є клуби першої і другої ліги і інші види спорту, крім 

футболу, які набагато менш популярні, успішні ніж футбол. Тоді, дійсно, нас 

будуть дуже сильно критикувати і так далі.  

По членах національних збірних команд. Ми з міністерством 

розмовляли, у нас 6 800 членів збірних команд, приблизно половина, ми 

розуміємо, це жінки. Але інша проблема, що тут не попадає футбол, теніс, 

тому що вони не затверджуються в установленому порядку. Але якщо 

федерація футболу подасть, асоціація футболу подасть лист на міністерство, 

то склад збірної може бути затверджений, але без тренерів, тому що тренер 

має отримувати зарплату в міністерстві, а ми розуміємо, що пан Ребров 

отримує зарплату в асоціації футболу. (Не чути) залишити членів 

національних збірних команд з олімпійських видів спорту, цей варіант, тоді 

вже ми зможемо, дійсно, їм якраз дати відстрочку. Це на розгляд членів 

комітету. 

Дякую. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Хорошо. Дякую.  

Будь ласка, Жан Венсанович. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Андрій Анатолійович, зважаючи на певний конфлікт 

інтересів з моєї сторони, я би усунувся від голосування.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ясно. Ні, це усунувся – це для публічності. А 

непублічна позиція.  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Непублічна позиція. Взагалі, напевно, я б погодився з 

тим, що треба бронювати, якщо ...(Не чути) саме питання.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Питання ясно. Членів збірних команд України з 

олімпійських видів спорту, да? Понятно. Хорошо. Дякую.  

Оля, будь ласка, Валеріївна.  

 

САЛАДУХА О.В. Я за бронювання. Я розумію, що спортсмени, вони 

також виконують функцію у свій такий, скажемо, спортивний фронт. Але, 

дійсно, є застереження того, що і в багатьох інтерв'ю закидають те, що багато 

спортсменів виїжджають не за напрямком. Тому тут треба виважено зробити 

рішення наше.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ясно. Хто ще бажає висловитись?  

 

СУРКІС Г.М. Андрій Анатолійович, мабуть, мене не почули. В 

зверненні Професійної ліги і Прем'єр-ліги йде мова не про бронювання, а про  

відсутність мобілізації. 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Не підлягають мобілізації взагалі, це не бронювання, 

да, вони хочуть взагалі виключити з мобілізації спортсменів цих, олімпійців і 

всіх.... 

 

_______________. Можна я доповню? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да. Будь ласка. 

 

_______________. Дивіться, особисто моя позиція. Я переконаний, що 

варто підтримати і ініціативу ПФЛ, будь-хто, хто звертається. Єдине, що в 

комплексі там є такі пункти в цій статті 23, де написано, що з таких-то там, 

такі, такі, такі абзаци вони можуть за власним бажанням, тобто за згодою 

…(Не чути). У нас є зараз багато прикладів, коли наші спортсмени різного 

рівня там, є навіть і діючі певною мірою теж різного рівня, є і футболісти, і 

інші ігровики, є і, на жаль, і втрати. Там ми знаємо, там десь плюс-мінус, не 

знаю, 300 чи більше там людей, які так …(Не чути) спортсмени, яких ми 

втратили, на жаль, в цій клятій війні. Тобто це не заважає людям, які готові 

фізично і морально, і хочуть стати на захист, стати на захист.  

На моє переконання, немає сенсу говорити про те, що хтось там, 

якимось чином виїхав туди, не туди. Якщо людина навіть, вибачте, 

переплила через Тису або оформила якісь документи і виїхала з України, 

треба бути, вибачте, далеко відірваним від реалій, щоб думати, що якщо ми 

перекрили цей канал, то ця людина захищала б Вітчизну. Ця людина могла б 

лише привести великі проблеми у Збройних Силах. Я набагато більше вірю у 

добровольчі формування, за які, до речі, Андрій Анатолійович бореться 

проти там якихось незрозумілих рухів навколо цього добровольчого руху в 

Україні, ніж те, щоб ми там підтримували напрям уряду або військового 

керівництва, які думають, що треба всіх якось закрити, заборонити, права 

забрати, ще щось, на водіння і картки перекрити для того, щоб всіх якимось 

чином загнати в армію. І це я кажу відповідально, спілкуючись із своїми, 
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п'ять помічників пішли добровольцями, і спілкуючись з хлопцями з 

передової, це робота на збільшення кількості відказників, СЗЧ і тому подібне. 

Цьому не треба сприяти.  

Тому, якщо є можливість, я би пропонував оцю пропозицію від ПФЛ 

розширити і додати туди і тренерів-викладачів спортивних шкіл, і 

працівників там тих, що входять до їх фізкультурних дитячих садочків і так 

далі. Тобто я вважаю, що нам варто підтримувати такі категорії, незалежно 

від того, як будуть ставитися …(Не чути) І чи є перспектива 226, чи ні, 

сьогодні є, а завтра немає і завтра можуть бути, – це залежить від нашої 

позиції в тому числі. 

Я вважаю так. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Будь ласка, колеги, хто ще бажає висловитись? 

 

БОРЗОВА І.Н. Борзова, можна? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, Ірочка, будь ласка, пані Ірина. 

 

БОРЗОВА І.Н. Я дуже уважно послухала Григорія Михайловича, і 

насправді дякую йому за таку детальну інформацію. І згодна з Григорієм 

Михайловичем, тому що, шановні колеги, я проти цієї поправки. 

Ми ж з вам не говоримо про бронювання, однозначно, що потрібно 

бронювати спортсменів, науковців, можливо, і співаків, так. Тобто є види 

професій, які бронюються, але ми зараз з вами говоримо про відсутність 

мобілізації. І тут просто буде питання про те, що: а чому ми подали саму 

поправку і про те, що не можуть бути мобілізовані там учасники клубів і 

тренери та інші працівники; а чому тоді можуть бути мобілізовані вчителі і 

лікарі, і, наприклад, інші види професій. Тому… 
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_____________. Вчителі не мобілізуються, Ірина Наумівна. Вчителі не 

мобілізуються, це відстрочка від мобілізації зараз в чинному законі є купа 

категорій, які не підлягають мобілізації. 

 

БОРЗОВА І.Н. (Не чути)  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре-добре, ну це… ясно-ясно, так, ну-ну. 

 

БОРЗОВА І.Н. Я розумію, про що ви говорите, але ми говоримо як би 

типу різні речі. Тому дивіться, а що, чиновники не підлягають мобілізації? 

Чиновники підлягають бронюванню, правильно, наскільки я розумію? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. По категоріях. 

 

_____________. Є категорії, які не підлягають. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Не всі, да, не всі. Зараз це, ну, це вже ми в деталі, 

Ірочка, це ми вже в деталі йдемо. Я основну думку… 

 

БОРЗОВА І.Н. Я… (Не чути) Григорія Михайловича, мені здається, що 

це ризиковано поправка. Добре, дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. Ні-ні, дякую. Я хочу пояснити одну річ. 

 

БОРЗОВА І.Н. Так. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дивіться, мені… це лист,  не поправка, це лист з 

пропозицією.  

Я чому роблю завжди такі речі публічними, тому що маю трошки 

політичний досвід в п'яти скликаннях, і я знаю, як з цього вийти. І я зараз вам 
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пропоную, як з цього вийти, з ситуації. Тому що я погоджуюся теж з 

Григорієм Михайловичем, із деякими речами. Іі з Жаном теж, тому що йому 

невдобно, але він каже, що треба. А що треба? Вони просять повністю  і не 

підлягають мобілізації. Ну, це не зовсім чесно по відношенню до 358 

загиблих спортсменів професійних команд, які сьогодні є на фронті 

загиблими, вже 358 спортсменів.  

Тому я пропоную наступним чином. І тому я би запропонував так, що 

ми прослухали… обговорили звернення, дякую українській Прем'єр-лізі, що 

вони нас поважають, що вони звернулися. Але рекомендувати народним 

депутатам членам комітету як суб'єктам законодавчої ініціативи розглянути 

це питання особисто і в будь-якому випадку при визначенні, якщо вони 

вважаю це за потрібне, в якому вигляді, внести зміни до… зараз є  14 днів, до 

законопроекту  10449 як правку. От моя пропозиція така.  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. І для протоколу я …(Не чути) професійної ліги 

підтримую і готові внести. І буду радий… і підписати, якщо хтось інший 

внесе, і я сам готовий внести ці пропозиції…  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Георгій Георгійович, я ж, як кажуть, розглядаючи цей 

лист, на деякі речі і розраховував, розумієте. Що кожний депутат, як кажуть, 

зможе зробити сій вибір.  

Тому приймається таке рішення?  

 

САЛАДУХА О.В.  Так.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Приймається. Дякую вам.  

Хто за цю пропозицію, прошу голосувати. Хто – за?  

Кожем'якін – за. Бачу, Ірина, Оля. Григорій Михайлович, Георгій 

Георгійович. Дякую.  
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СУРКІС Г.М. Андрій Анатолійович, може, я викажу точку зору 

непопулярну.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, будь ласка.  

 

СУРКІС Г.М. Я утримався саме том, що ми не повинні сьогодні 

приймати рішення, що на законодавчому рівні встановлює право кожного 

депутата внести правку чи закон.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. В смислі? Не зрозумів.  

 

СУРКІС Г.М.  Кожний депутат і так має можливість внести… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да.  

 

СУРКІС Г.М. А ми голосуємо за те, що… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ми голосуємо за те, що я сказав, що комітет не буде 

від себе цю правку подавати, а пропонуємо кожному депутату розглянути 

індивідуально.  

 

_______________.  Визначитися, так.  

 

СУРКІС Г.М. Визначитися. Все, я – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, дякую. От я не за те, що дати доручення 

депутатам, ні, ні, я просто… Дякую вам.  

І останнє – "Різне", колеги. У нас прийшов від USAID лист на мене від 

імені Програми USAID "РАДА: наступне покоління"  і таке інше. Вони що 

просять, вони просять взяти участь в короткому Zoom-інтерв'ю (коротке – це 
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30-40 хвилин) у будь-який зручний час в період з 5 лютого до 12 лютого 

членам комітету. Вони ці листи на вас розішлють. Сприяння проведення 

такого інтерв'ю членами вашого комітету і працівниками його секретаріату. 

Сприяти проведенню такого інтерв'ю. 

Значить, інтерв'ю стосуватиметься бачення основних викликів та 

завдань, пріоритетної роботи Верховної Ради, її органів в умовах 

повномасштабного вторгнення Російської Федерації. Все інше, там контактні 

особи ви побачите. Це для інформації вам.  

Значить, колеги, якщо немає заперечень, я, з вашого дозволу, 

закриваю… оголошую закритим комітет. Всім дякую. І бережіть себе. І слава 

Україні! До побачення.                                


